

Message from the Editors / Mot des Éditeurs

Dear Readers,

When we introduced ourselves back in 2003, we informed you of our intention to have several “special issues” on focused topics. Here is the latest of these planned projects, an issue on “Multimedia Computing and Communications” with guest editors Prof. Mrinal Mandal and Prof. Ehab Elmallah from the University of Alberta (Edmonton, Canada), to whom we express our deep gratitude for their sustained efforts in setting up this rather impressive paper “brochette.” In fact, a special issue of this kind allows us to take stock of this technology, which is, of course, one of the goals of our archival *Journal*.

It has already been announced several times, but let us mention it one more time since we are so enthusiastic about it! The CJECE will soon be added to the IEEE Xplore database. In fact, we have provided IEEE Xplore with all papers from the most recent years in PDF format. Moreover, work is in progress to scan all the past issues (unfortunately, only the paper versions remain!). This brings to mind our anniversary issue 30:1 of last Winter and the invited paper “Crystal ball,” by Prof. Denis Poussart, which makes a point worth remembering: technology advances so fast that sometimes only the “traditional” techniques endure, thanks here to Johannes Gutenberg! Who can still read an 8-inch, single-density floppy disk? Well, that was quite a common format in the Eighties ... Enough of this (although one of us still has a working Tandy TRS-80 sitting in the basement)!

The year is already almost complete in terms of reviewed papers for the CJECE. In fact, we have all the reviewed papers for the last two issues of 2005 except for the best student papers from the upcoming CCECE, which will be held later this spring in Saskatoon. This is a good indication of the vitality of our *Journal*. Moreover, we are working closely with our associate editors (AEs) to speed up the reviewing process. In fact we are now setting goals to reduce the initial evaluation process to six weeks. We are confident that with the help of our AEs, we will be able to achieve this goal!

As usual, all comments concerning the *Journal* are welcome; please forward them to our email addresses below.

We will finish this editorial by saying that spring fever is at our doorstep: the first flowers are emerging through the snow, and the sun is shining more warmly on the *Journal*. Let's hope the long research period that will start with the spring/summer academic recess will bring us interesting papers to review.

Sincerely,

Xavier Maldague and Witold Kinsner
Co-Editors, CJECE

maldagx@gel.ulaval.ca, kinsner@ee.umanitoba.ca

Chères Lectrices, Chers Lecteurs,

Lorsque nous nous sommes présentés en 2003, nous vous avons informé de notre intention de préparer quelques numéros thématiques sur des sujets d'intérêt. Voici donc le dernier né de ces projets sur: « Un numéro spécial sur l'informatique et les communications multimédia » avec comme éditeurs invités les professeurs Mrinal Mandal et Ehab Elmallah de l'Université de l'Alberta (Edmonton, Canada). Nous les remercions d'ailleurs pour leurs efforts soutenus qui ont permis de réaliser cette impressionnante brochette d'articles. Comme il se doit, ce numéro spécial permet de faire le point sur cette technologie, ce qui est bien sur un des buts de notre *Revue* archivée.

Nous l'avons déjà annoncé plusieurs fois, mais revenons la-dessus puisque nous sommes tellement enthousiastes à ce propos! En effet, la RCGÉI sera sous peu ajoutée à la banque de recherche IEEE Xplore. Le dernier développement à ce sujet concerne les dernières années qui ont été transmises à l'IEEE en format PDF. Par ailleurs nous travaillons à photocopier tous les anciens numéros (dommage, seules les versions papiers subsistent). Cela nous ramène bien sûr à l'article « Boule de cristal » du Prof. Poussart, publié dans notre numéro anniversaire 30:1 de l'hiver dernier. Ceci est un point à se rappeler, la technologie avance si vite que parfois seules les méthodes traditionnelles subsistent, un grand merci ici à Johannes Gutenberg! Qui peut encore lire une disquette souple de 8 pouces simple densité? C'était pourtant fort commun dans les années 80 ... Suffit la-dessus (bien qu'un de nous possède toujours un Tandy TRS-80 dans son sous-sol)!

L'année est presque finie en termes d'articles arbitrés pour la RCGÉI. En fait, il ne manque que les meilleurs papiers étudiants de la CCGÉI qui se tiendra plus tard ce printemps à Saskatoon. Ceci est un signe de vitalité de notre *Revue*. Par ailleurs, nous travaillons étroitement avec nos éditeurs associés pour accélérer le processus d'arbitrage. Notre objectif étant de ramener l'évaluation initiale à six semaines. Croyez-nous, ce serait-là merveilleux!

Comme d'habitude, les commentaires concernant la *Revue* sont les bienvenues, nous vous prions de nous les envoyer à nos adresses de courriel indiquées plus bas.

Nous finissons ce texte en disant que la fièvre printanière est à nos portes: les premières fleurs percent la neige. Espérons que la longue période de recherche qui s'amorce avec la période de suspension académique du printemps et de l'été sera propice à la soumission de bons articles à évaluer.

Xavier Maldague et Witold Kinsner
Co-éditeurs, RCGÉI

maldagx@gel.ulaval.ca, kinsner@ee.umanitoba.ca